

福建林学院

FUJIAN FORESTRY COLLEGE



中国 福建 南平

9911419



校
訓

严谨 勤奋
求实 创新



目 录

题词贺勉	1
关怀·支持	4
学院概况	9
校园风光	15
教学科研人才	21
教学实习·实验设备	28
科研·科技服务·科技开发	35
友好往来	42
学校生活	46
校友风采	54



主 编：郑才木

副主 编：石炳生

编 辑：蒋崇乾

摄 影：蒋崇乾

英文翻译：刘捷

版面设计：《福建林学院报》编辑部



题词贺勉

四十耕耘
再創輝煌
叶飞

原全国人大常委会副委员长叶飞题词

賀福建林學院創辦四十周年
百年大業教育為本
綠化祖國造福人類

一九九八年春 王兆國

全国政协副主席王兆国题词

福建林學院建院四十周年誌喜
以林為本美化自然
以人為本廣育英才

胡平
一九九八年三月十日

原福建省省长胡平题词



发端艰苦创业传
统，培育新世纪人
才。
刘玉鹤 一九八二年
六月

原林业部副部长刘玉鹤题词

振兴中华
培育英才

贺福建林业学院建校四十周年
江泽慧 一九八二年
五月

中国林科院院长江泽慧题词



題詞賀勉

為建設林业強省而奋斗！

賀福建林學院成立四十周年

陳明義 一九九一年九月

福建省書記陳明義題詞

播撒綠色
奉獻華夏
培育人才
再創輝煌
為福建林學院
四十周年賀
袁啟彤

福建省人大常委主任袁啟彤題詞

賀福建林學院創校四十周年
長樂潘心誠
潘心誠

林海之光

福建省副省長潘心誠題詞

耕耘綠色

題賀福建林學院
建院四十周年
九八年二月朱永康

福建省教委主任朱永康題詞



关怀·支持



原福建省委书记项南(右一)视察我院。



原福建省省长胡平(前)到我院视察。



中共中央政治局委员、北京市委书记、原福建省委书记贾庆林(右一)在实验室与学生一起观看昆虫标本。



福建省委书记陈明义(中)多次到我院视察。



福建省人大常委会主任袁启彤视察我院并为建校四十周年题词贺勉。



原林业部部长高德占(中)视察我院。



原林业部副部长刘于鹤(右五)与部分院领导合影。



中国林科院院长江泽慧(中)来我院调研。



关怀·支持



福建省委副书记、宣传部
部长何少川(右一)来我院视察



福建省委常委、福州市委书
记、原南平地委书记赵学敏(右二)
来我院视察。



福建省政协副主席，原福
建省副省长王良涛(左一)来我院
调研。



福建省林业厅厅长刘德章(右三)春节期间到我院看望教职职工。



原福建省林业厅党组书记记包应森(右一)来我院调研。



原福建省教委主任郭荣辉(右一)来我院指导工作。



福建省教委主任朱永康来我院指导工作。



南平市委书记林克敏(左一)来我院传达党的十五大精神。



福建省委宣传部副部长陈俊杰(左二)、南平市委副书记袁锦贵(右一)、省教委副主任鞠维强(右二)、原院党委书记梁书奎(左一)应邀出席院第三次党代会开幕式。图为大会召开之前他们在一起亲切交谈。

概 况



学院概况

福建林学院是福建省唯一的高等林业院校,创办于1958年,其前身是省立农学院森林系,创建于1940年。1972年与

福建农学院合并组成福建农林大学,1975年恢复福建林学院建制。学院座落在被誉为“绿色金库”的闽北南平市西部,占地面积24公顷,校舍建筑面积118500平方米,是一所以林科为主,兼有理科,工科,经济管理学科的省属高校。

学院设有资源与环境系、交通工程系、林产工业系、经济管理学系、计算机科学系、基础科学系、社会科学部、成人教育学院。设有18个本科专业、9个专科专业、10个成人教育专业。林学和林业经济管理是省重点学科,林产加工学科是省属高校重点学科。森林培育、林业经济管理、森林经理学、森林保护学、木材科学与技术、生态学、水土保持与荒漠化防治、人口资源与环境经济学、森林工程等9个学科有硕士学位授予权。学院现有学生3600多人,已形成了培养研究生、本科生、专科生、成人教育学生等多层次、林、工、经管多学科的办学格局。

学院拥有一支治学严谨、学术水平较高、在国内外具有一定影响的师资队伍,专任教师和科研人员300多人,具有教授、副教授等高级职称的有110多人。全院有2位教授是国家有突出贡献的专家,有6位专家教授荣获省优秀专家称号,有25位专家教授享受政府特殊津贴,他们在教学、科研工作中均有突出建树。学院现有福建杉木研究中心、林业经济研究所、木材工业研究所、森林与环境研究所、竹类研究所、生物技术研究所、森林保护研究所、林业机械研究室、香料及经济林产品加工研究室、机电一体化研究室等10个科研机构。近10年来,全院教师、干部在公开刊物上发表学术论文2500多篇,编写教材、著书50余部,完成科研课题500多项。近年有84项科研成果获国家和省、部级科技进步奖,有17项发明获国家专利。学院还重视科研成果的推广和科技开发工作,主动为地方经济建设服务。

学院拥有46个试验室,2个教学林场,3个教学工厂,还在许多地(市)、县建立了一批林科、工科、土木工程学科的校外教学基地,为培养学生的实践技能、掌握科学知识创造了良好条件。新竣工的建筑面积5000平方米的图书馆藏书49万多册,中外文期刊2600多种。学院定期出版《福建林学院学报》、《林业经济问题》、《林业高教理论与实践》、《福建林学院报》等报刊。其中2个公开发行的学术期刊《福建林学院学报》、《林业经济问题》先后被评为中国自然科学核心期刊和全国社科类核心期刊。《福建林学院学报》被评为全国高等学校自然科学学报系统优秀学报一等奖,全国优秀科技期刊二等奖。

为了提高教师的学术水平,近年来,学院先后选派了17名教师出国留学、派往6个国家,所学专业基本覆盖了全院的主要学科。学院还积极开展对外交流,应邀赴国外、境外考察、访问和参加学术活动的教师有51人次。学院先后同美国俄勒冈州立大学、耶鲁大学、英国威尔士大学、新西兰坎特伯雷大学、澳大利亚摩纳西大学等建立了包括人才培养、互派学者、科学研究、资料交流等方面的协作关系。同时还邀请国外专家学者来校进行学术交流、聘请外籍教师任教。

建校40年来,学院已为国家培养了13000多名各类专门人才。他们奋斗在各条战线上,有的已成为国内外知名的专家、教授,有的走上了各级领导岗位,有的长期工作在林业基层单位,为绿化祖国、振兴林业作出了可贵的贡献。

目前,学院正实施“九五”计划,深化教育改革,努力提高教育质量和学术水平,为把学院建成集人才培养、科学研究、社会服务为一体,与社会主义市场经济和社会事业发展相适应的多科性林业院校而努力奋斗!



学院概况

Fujian Forestry College (FFC) was founded in 1958 on the basis of the Forestry Department of Fujian Agricultural College established in 1940. In 1972, it consolidated Fujian Agriculture College into Fujian Agriculture & Forestry University. In 1975, it restored its original organizational system. FFC is located in the western suburbs, famed as "Green Treasury", of Nanping

City. It covers an area of 24 hectare, with a building floor space of 118,500 square meters. FFC is the only forestry college, run by Fujian Provincial Government, forestry being the primary subject, with science, engineering, and economic management in addition.

FFC is a comprehensive college with complete curricula. It consists of six departments (the Dept. of Resources and Environment, the Dept. of Traffic Engineering, the Dept. of Forest Products, the Dept. of Economics and Management, the Dept. of Computer Science, the Dept. of Basic Sciences), and two divisions of Social sciences and a College of Adult Education. FFC provides eighteen Bachelor's Degree programs, nine three-year undergraduate associate courses and ten specialties for adults, among which, Forest Science together with forest Economics and Management are key ones of Fujian Province, and Forest Products Processing is one of the six key disciplines of Fujian "211 Project". Authorized to confer master's degrees are nine disciplines—Silviculture, Forest Economics and Management, Forest Management, Forest Protection, Timber Science and Technology, Population Resources and Environment Economics, Ecology, Soil and Water Conservation & Desertification Combating, and Forest Engineering.

FFC owns a qualified faculty of meticulous scholarship and great attainments, including 110 full professors and associate professors, and 300 full-time teachers and researchers as well. Two professors are "Experts Making Prominent Contribution to the Country"; six professors have been entitled "Fujian Provincial Outstanding Experts"; twenty-five professors enjoy Government special subsidy.

FFC has established 10 research centers, institutions and divisions (Fujian Chinese fir Research Center, Forest Economy Research Institute, Wood Industry Research Institute, Forest and Environment Research Institute, Bamboo Research Institute, Biological Technology Research Institute, Forest Protection Research Institute, Forest Machinery Research Group, Research Section for perfume and Non-timber Forest Products Processing, and Mechatronics Research Group). Since 1976, teachers have published over 2,500 academic papers, compiled textbooks, written 50 works, completed 500 scientific research projects. In recent years more than 84 scientific research achievements have been awarded Science and Technology Advancement Prizes of State, provincial or ministerial level; 17 inventions have been nationally patented. FFC also attaches much importance to the spread of scientific technology, actively serving the local economic construction.

FFC possesses 46 laboratories, 2 teaching forest farms, 3 teaching factories as well as some teaching bases of forestry, engineering and civil engineering in some cities and counties. Newly completed library, with a size of 5,000 square meters, has a collection of more than 490,000 volumes, and 2,600 periodicals in both Chinese and foreign languages. FFC publishes periodicals such as "Journal of Fujian Forestry College", "Forest Economic Problems", "Forestry Higher Learning Theory and Practice", among which, "Journal of Fujian Forestry College" and "Forest Economic Problems", two publicly issued academic periodicals, have been respectively rated as the core periodical of Chinese natural sciences and the one of National social sciences; "Journal of Fujian Forestry College" also won the first prize of excellent journals in natural sciences journal system of national higher learning institutes, and the second prize of national excellent periodicals of science and technology.

In recent years, FFC actively develops international academic exchange and has set up cooperative relationship with universities of the United States of America, the Great Britain, New Zealand and Australia in terms of personnel training, scholars exchange, scientific research and data exchange. 17 teachers have been sent to 8 foreign countries for further studies, and 51 teachers have been invited abroad for investigation, visit and participation in academic activities. In the meantime, foreign experts and scholars are invited to carry out academic exchange, and foreign teachers to give lectures.

Since its establishment for 40 years, it has educated and trained more than 13,000 students at different levels, who have been making valuable contribution to the afforestation and vigorous forestry of China.

Today, FFC is carrying out its "Ninth Five-Year Plan", deepening its own educational reform, trying its best to enhance the quality of education, to raise academic levels, and striving to develop into a comprehensive college fit in with the development of socialist market economy and social causes with a combination of talents fostering, scientific research and social service.



福建林学院专业设置一览表

系别	专业	科别	学制	系别	专业	科别	学制
资源与 环境 系	林学	本科	四年	交通 工程 系	森林工程	本科	四年
	经济林	本科	四年		交通工程	本科	四年
	森林保护	本科	四年		交通土建	本科	四年
	水土保持	本科	四年		房屋建筑	专科	三年
	园林	本科	四年	经 济 管 理 系	林业经济管理	本科	四年
	药用植物	本科	四年		会计学	本科	四年
	花卉	专科	二年		财务会计	专科	三年
	林学	专科	三年		市场营销	专科	三年
林 产 工 业 系	木材加工	本科	四年		旅游管理	本科	四年
	林产化工	本科	四年		涉外经济	专科	三年
	制浆造纸	本科	四年	计算 机系	计算机及应用	本科	四年
	家具设计	本科	四年	基 础 科 学 系	数学师范	专科	二年
	装修装潢	专科	三年		英语师范	专科	二年
					应用数学	本科	四年

硕士学位
授予权学科

- 森林培育
- 林业经济管理
- 森林经理学
- 森林保护学
- 木材科学与技术
- 生态学
- 水土保持与荒漠化防治
- 人口、资源与环境经济学
- 森林工程



1997年我院有10位硕士研究生毕业。



学院历任主要领导



许亚



张建国(山西)



张格心



韩向阳



罗少锋



黄行之



俞新安



陈孔德



张建国(山东)



梁书奎

姓 名	职务	任职时间
张建国(山西)	副书记(主持工作)	1958.8-1966.8
张格心	农林大党的核心小组组长	1974.8-1975.5
张建国(山西)	学院党的核心小组组长	1975.5-1977.11
韩向阳	副书记(主持工作)	1978.6-1979.11
罗少锋	书记	1979.11-1983.12
黄行之	书记	1983.12-1987.10
陈孔德	副书记(主持工作)	1987.10-1988.12
张建国(山东)	书记	1988.12-1992.11
梁书奎	书记	1992.11-1995.11
张金栋	书记	1995.12-至今

姓 名	职务	任职时间
许亚	副省长 兼任院长	1958.8-1966.8
冯西平	革委会主任	1969.7-1970.9
张格心	农林大筹备领导小组组长	1972.3-1974.8
韩向阳	副院长(主持工作)	1978.3-1979.10
罗少锋	院长	1979.11-1984.2
俞新安	院长	1984.2-1987.11
张建国(山东)	院长	1987.11-1995.11
洪伟	院长	1995.12-至今



现任院领导



院党委书记张金炼



院长 洪伟



院领导班子研究学校工作。



现任院领导



院党委副书记纪才木在学习党的十五大精神知识竞赛前讲话。



院党委副书记余建辉在院第八次团代会上讲话。



副院长张泰霞在硕士研究生毕业论文答辩会上讲话。



副院长翁善波(左二)为学术交流中心开业剪彩。



院纪委书记游开玲(左三)在院纪委工作会议上布置工作。

